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برجام ب��ه عنوان دس��تاوردي بزرگ محور پاس��خ تمام س��ؤالات متنوع 
خبرنگاران بود؛ از اش��تغال ت��ا ركود و ف��روش مغازه دار!  دس��تان خالي 
دولتم��ردان دولت يازدهم در ح��وزه عملياتي، رئيس جمه��ور محترم را 
واداشته تا برجام و عادي سازي روابط خارجي و بازگشت به محدوده اقتصاد 
طي دو سال آينده را به عنوان يك دستاورد تلقي كند و تصويري از آينده 
مبهم را دستاورد تلقي كند. اما اين تمام ماجراي نشست رئيس جمهور نبود. 
او در اين نشست جمله اي تكراري را بيان كرد كه پيش از اين كارشناسان 
اقتصادي حامي اش بارها و با ادبيات مختلف آن را بيان كرده اند. »اگر برجام 

نبود چه مي شد؟« 
آنچه مي توان در ترسيم ادامه برجام متصور شد دو مسير كاملاً متفاوت است 

كه حتماً به عملكرد برنامه ريزان و قوه مجريه و مقننه برمي گردد. 
نگاه اول كه احتمالاً رئيس جمهور به شدت تحت تأثير آن است و ملكه ذهن 
او شده ناشي از وظيفه اي است كه كاركرد دولت را در حد موزع درآمدهاي 
نفتي پايين آورده، لذا وقتي پول نفت نيست، هيچ كاري نمي توان انجام داد 
و وقتي پول نفت زياد مي شود يعني عملكرد اقتصادي دولت عالي است. 
غافل از اينكه اين نوع تفكر اقتصادي نيست بلكه عين سياست پوپوليستي 
است و نه تنها كشور را وابسته به قيمت و ميزان سطح فروش نفت مي كند 
بلكه در درازمدت ملعبه كساني مي كند كه قادرند قيمت نفت را دستكاري 
يا محدوديت در فروش نفت را براي ما ايجاد كنند. بديهي اس��ت چنين 
نگاهي افزايش استخراج نفت و فروش خام آن و رسيدن به سطح فروش 
نفت در سطح دولتي كه طي چهار سال پيش دائم عليه او حرف زده شده 

نه فقط دستاورد برجام بلكه اقتصاد مقاومتي تلقي مي شود!
به اين جملات عجيب كه توليد بيش��تر نفت خام و ف��روش آن را اقتصاد 
مقاومتي خواند، توج��ه كنيد: »اولين كاري كه امس��ال در حوزه اقتصاد 
مقاومتي صورت گرفت، در مس��ئله نفت و گاز بود. اينكه توليد نفت از 2 
ميليون به 3 ميليون بشكه برسد و صادرات نفت ما از يك ميليون بشكه به 
بالاي 2 ميليون بشكه برسد، كار ساده اي نيست. اقتصاد مقاومتي همين 
اس��ت كه توليد بالا برود، صادرات بيشتر شود و اش��تغال بيشتر شود.«  
بديهي اس��ت با چنين نگاهي كارنامه به جامانده از دولت بس��يار وخيم 
خواهد بود به خصوص كه دولت سنگين و فربه هزينه هاي جاري زيادي 

دارد و شعارها و نقدهايي درباره دولت قبلي كرده است. 
نگاه دوم به برجام كه ناش��ي از نگاهي تجربي به كاه��ش قيمت نفت در 
دولت هاي قب��ل )صرف نظر از تورم ايجاد ش��ده كه آن ه��م نتيجه بزرگ 
بودن دولت است( است. اين نگاه نش��ان داده تأكيد بر كاهش سهم نفت 
در اقتصاد يك ضرورت است و هر گاه كه درآمدهاي نفتي كم شده اقتصاد 
مردمي تر و نقش دولت كم رنگ تر شده است. اين همان آرزوي ديرينه همه 
كارشناسان و به خصوص كارشناس��ان حامي اقتصاد آزاد و دولت است. از 
اين رو بسياري از اقتصاددان هاي حامي دولت كه آقاي روحاني سؤال آنها 
را تكرار كرده اند و به عنوان حامي اقتصاد آزاد شناخته مي شوند، بهتر از هر 
كسي مي دانند كه اگر قرار باشد اقتصاد از روش توزيعي به توليدي حركت 
كند و در مسير توسعه و پيشرفت واقعي قرار بگيرد و رشد هاي ناشي از نفت 
و ناماندگار تكرار نشود، مسير تداوم برجام، اگر چه سخت تر بوده اما اقتصاد 

را مولد تر مي كرد. 
آنچنان كه تجربه بيمه ها در دوران برجام باعث تقويت صنعت بيمه شد 
و بخش هايي از نفت كه مجبور به اعتماد به كارشناسان و توليدكنندگان 
داخلي بودند قابل تأمل است. بديهي است بس��ياري ديگر از تحولات 
اميدواركننده طي س��ال هاي اخير اعم از شفاف س��ازي ها در گمرك، 
در كسب درآمد از روش ماليات ستاني از فراريان بزرگ و... همه و همه 
نتيجه جبري بوده كه دولت به دليل ناتواني در كسب درآمدهاي نفتي 
به دنبال آنها رفته و اجرايي كرده است. وگرنه با درآمدهاي بالاي نفتي 
آن مي شد كه در دولت هاي نهم و دهم رخ داده است يا مثلًا اگر برجام 
ادامه مي يافت قوه مقننه همچنان هنگام تخصيص بودجه با نگاه اقتصاد 
توزيعي به دنبال تعريف پروژه هاي غيرعلمي و بدون توجيه اقتصادي 
)اعم از طرح هاي فولاد در مناطق بي آب و كارخانه هاي غيرفعال كاشي 
و فرودگاه هاي متروكه در شهرستان ها و...( در محدوده منطقه اي خود 
بودند به جاي اينكه به دنبال تدوين قوانين كارآمد در مس��ير توسعه و 
پيشرفت مند اصلاح ماليات هاي مستقيم و... بروند، البته نگارنده منكر 
هزينه هاي زياد و تحميلي تحريم بر اقتصاد نيس��ت و به خوبي با تمام 
وجود خود آثار آب رفتن جيب ها و افزايش هزينه هاي زندگي را حس 
كرده است اما اگر با مردم رو راست بوديم و نگران آينده سياسي و واگذار 

كردن قدرت به رقيب نبوديم، اقتصاد روي ريل قرار مي گرفت. 
آقاي روحاني با توجه به تجربه فعاليت در مركز تحقيقات استراتژيك 
و كارشناس��ان اقتصادي حامي دول��ت بهتر از نگارن��ده مي دانند 
كه مسير توس��عه و پيشرفت در كش��ورهاي مش��ابه مانند چين، 
كره جنوبي، تايوان، ژاپن و... همه و همه سختكوشي و سختي يك 
يا دو نسل اس��ت كه با دولت همراه بوده اند؛ دولتي كه نگران آينده 
سياسي خود نبوده بلكه هدفش پيشرفت با معيارهاي كشور بوده 
است، لذا می توان گفت نه برجام در اقتصاد ما معجزه كرده يا می كند 
و نه اينكه  نبود آن كشور را به طور كل فلج می كرد بلكه آنچه مهم 

است نوع نگاه برنامه ريزان و عملياتی كردن است.
ادامه دارد...

شاهدان داخلي و خارجي ادعای ارتباطات بانکی ایران را رد می کنند

اتاق های چین و ایران: تحریم های بانکی ادامه دارد

مرد پشت »آكنتور« بازداشت شد مهران  ابراهیمیان
مدیرعامل ش�رکت بورس�ي کنتور س�ازي ایران بازداش�ت شد، 
این در حالي اس�ت که س�هام این ش�رکت به دليل نشر اطلاعات 
ک�ذب و تنظي�م صورت هاي مال�ي براس�اس خبره�اي جعلي تا 
8 ه�زار و 500 توم�ان در ب�ورس افزای�ش یاف�ت و بای�د دید در 
بررس�ي هاي دس�تگاه قضایي، قصور چ�ه بخش های�ي در وقوع 
چنين رس�وایي بزرگي در بازار س�رمایه ایران مؤثر بوده اس�ت. 
به گزارش »جوان«، يك منبع آگاه در دادس��راي مبارزه با مفاسد 
اقتصادي به رسانه ها گفته اس��ت، مديرعامل شركت كنتور سازي 
ايران به دستور مقام قضايي بازداشت شده است، اين در حالي است 
كه اين شركت مدعي ش��ده بود پروژه صندوق هاي فروشگاهي را 
از شركت واسط اتاق اصناف يعني ش��ركت باران اخذ كرده است و 
براساس انتشار اين خبر، سهام اين شركت در بازار سرمايه تا چند 
صد درصد جهش ياف��ت كه در نهايت گويا هم��ه چيز دروغ از آب 
درآمد و حالا بايد ديد زيان سهامداراني را كه سهم گران خريده اند 

چه كسي خواهد داد. 
گويا اين كارفرما در راستاي ضرر و زيان س��هامداران حقيقي شركت 
كنتور سازي ايران مورد پيگرد مراجع قانوني قرار گرفته و بازداشت شده 
است. گفتني است سهامداران شركت كنتور سازي ايران گويا چندين بار 
مقابل سازمان بورس اوراق بهادار تجمع كرده اند و خواستار رسيدگي به 
اين پرونده شده اند، در اين ميان در فضاي مجازي اعتراضات و حملات 
زيادي با ذكر نام به برخي از ناظران بازار سرمايه صورت گرفته است كه 
بايد ديد چرا س��هامداران از برخي كارمندان سازمان بورس در فضاي 
مجازي نقد جدي دارند و اين نقدها كم كم از محافل خصوصي و مجازي 

دارد به فضاي حقيقي كشيده مي شود. 
از سوي ديگر كارگران كنتور سازي ايران هم براي دريافت معوقات 
مزدي خود شكايتي را در مراجع قضايي و اداره كار شهرستان البرز 
قزوين مطرح كرده اند. جهش قيمت سهام شركت كنتور سازي در 
بازار سرمايه آن هم براس��اس اخبار كذب و شناسايي سود براساس 
اخبار جعلي به بزرگ ترين رسوايي تاريخ نيم قرني اخير تبديل شده 
است و برخي از اين رس��وايي با عنوان كنتور گيت ياد مي كنند كه 
بررسي اين پرونده به شكل دقيق از سوي دس��تگاه قضايي، قصور 

خيلي از دستگاه ها را انعكاس خواهد داد. 

توسعه كيش به شل رسيد 
یك منبع آگاه از توسعه ميدان آزادگان جنوبي به صورت کنسرسيوم 
توس�ط ش�رکت هاي بين المللي و داخلي خبر داد و گفت: توسعه 
ميدان گازي کيش به احتمال قوي به شرکت شل واگذار مي شود. 
به گزارش فارس، اواس��ط آذرماه قرارداد مطالعات��ي دو ميدان نفتي 
آزادگان جنوبي و يادآوران و ميدان گازي كيش ميان مسئولان شركت 

ملي نفت ايران و شركت بين المللي رويال داچ شل امضا شد. 
در همين رابطه يك منبع مطلع به خبرنگار فارس در خصوص آخرين 
وضعيت توسعه ميادين آزادگان جنوبي و همچنين ميدان گازي كيش 
و يادآوران گفت: به احتمال بسيار زياد و بنا به درخواست بين المللي كه 
از سوي شركت توتال فرانسه و شل مطرح شده است، كار توسعه ميدان 
آزادگان جنوبي به صورت يكپارچه و با همكاري يك ش��ركت توانمند 
داخلي به صورت كنسرس��يوم صورت خواهد گرفت و مقدمات انجام 

امضاي قرارداد در حال انجام است. 
اين منبع آگاه همچنين با اشاره به وضعيت توسعه ميدان كيش گفت: 
به احتمال زياد شركت شل كار توسعه اين ميدان را نيز برعهده خواهد 
گرفت و ظاهراً زودتر از امضاي قرارداد توس��عه ميدان آزادگان جنوبي 
قرارداد آن امضا شود. مدير مهندسي و توسعه شركت ملي نفت ايران 
اخيراً اعلام كرده بود تا چهارهفته ديگر وضعيت قرارداد توسعه ميدان 
آزادگان جنوبي تعيين تكليف مي شود. براي توس��عه ميدان آزادگان 
جنوب  تاكنون تفاهم نامه هاي مطالعاتي با پنج ش��ركت بين المللي و 
يك شركت داخلي به نمايندگي از قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا به امضا 
رسيده است. پيش��تر وزير نفت گفته بود ما به دنبال برگزاري مناقصه 
بين المللي براي توس��عه آزادگان جنوبي هستيم ولي اگر شركت هاي 
بين المللي درخواست همكاري داشته باشند امكان توسعه به صورت 

كنسرسيوم نيز وجود دارد. 
--------------------------------------------------- 

فاصله درآمدها با خط فقر نجومي شد 
در حالي بخش زیادي از کارگران در کلانشهرهایي مثل تهران باید با 
روزي ۳0 تا ۳5 هزار تومان امرار معاش کنند که به نظر مي رسد فاصله 
درآمدي برخي اقشار در این شهرها با خط فقر، نجومي شده است. 
به گزارش تسنيم، در حالي كه سبد هزينه خانوارهاي كارگري نزديك 
به 3 ميليون تومان است، به نظر مي رس��د افزايش حقوق مطابق نرخ 
تورم دواي درد كارگران نيست. حداقل دستمزد كارگران در سال 95 
با افزايش 14 درصدي از 712 هزار تومان به 812 هزار تومان رس��يد. 
به عبارتي 100 هزار تومان بر خالص دريافتي كارگران افزوده شد، اين 
درحالي است كه آمارهاي بانك مركزي حكايت از افزايش حداقل 30 

درصدي هزينه هاي سبد خانواركارگري دارد. 
 هرچند سرابي كه دولت يازدهم در باب حل مشكلات جامعه با برجام 
ترس��يم كرده بود، رنگ باخ��ت و فتح الفتوح برجام س��نگي از جلوي 
پاي معيشت مردم برنداش��ت اما باز هم روحاني معتقد است روزهاي 
خوبي براي آينده در پيش اس��ت و مدام اعلام مي كند كه وضعيت رو 
به بهبود خواهد رفت. اي��ن روزها دخل و خرج كارگ��ران ايراني باهم 
نمي خواند و مدت هاست با بالا رفتن نرخ تورم و نجومي شدن قيمت ها 
كارگران به دليل عدم همخواني حقوق و دستمزدشان با تورم در تأمين 
مخارج روزانه خ��ود لنگ مي زنند. اين در حالي اس��ت كه وضعيت در 
كلانشهرهاي گراني چون تهران بدتر است چراكه با درآمد روزانه 27 
هزار توماني نمي شود زندگي كرد و تنها اجاره خانه اي كوچك حداقل 

نصف بيشتر حقوق كارگران را تلف مي كند. 
فرامرز توفيقي، فع��ال كارگري پيرامون وضعيت معيش��تي كارگران 
مي گويد: اين روزها شاهد فروپاشي طبقه متوسط درآمدي در ايران و 
طبقات فرودست و زير خط فقر هستيم؛ امري كه از سال 1386 آغاز شد 
و تاكنون به دلايل جهش هاي قيمتي به دليل اجراي نامتوازن هدفمندي 
يارانه ها، سركوب دستمزدي، عدم شفافيت آماري در اعلام موارد مترتب 
بر بحث تعيين خط فقر همچون هزينه سبد معيشت خانوار، فرايندي 

نديدن بحث دستمزد و خانوار و... ادامه دارد. 
 وي ادام��ه مي دهد: عقب ماندگ��ي 186درصدي دس��تمزد از هزينه 
معيش��ت خانوار بر هيچ كس پوشيده نيس��ت و تصويب حق مسكني 
كه از مصوبات دستمزدي س��ال 1394 كارگران بوده است و تاكنون 
به هردليلي مصوب نشده، باعث ايجاد بي اعتمادي، تنش هاي ذهني و 
ايجاد استرس هاي مترتب بر روح كارگران گشته و وقتي اين مصوبه را 
به عنوان ترميم دستمزد بيان كنيم نيز باز نوعي خراش به بدنه اعتماد 

و بازي با روح و روان جامعه كارگري ايجاد مي كند. 
 وي ادامه مي دهد: طي گزارش هاي رسمي كه مركز آمار و بانك مركزي 
تاكنون منتشر كرده اند مشخص شده در 10 س��ال اخير، خانوارهاي 
ايران��ي صرفه جويي هاي خ��ود را به مصرف پوش��اك، درم��ان، مواد 
پروتئيني، لبني، حتي ميوه و مواد نشاسته اي مانند برنج و نان معطوف 
كرده اند، اين بدين مفهوم است كه بخش بزرگي از جمعيت كشور در 
شرايط سخت معيشتي به سر مي برند زيرا در شرايط عادي كسي اين 
صرفه جويي ها را كه به طور مستقيم به حياتش مربوط مي شود انجام 

نمي دهد، مگر اينكه چاره اي جز آن نداشته باشد.

یك روز بعد از آنکه روحاني مدعي شد »انتقال 
پول فروش نفت به کش�ور بدون اش�کال انجام 
مي ش�ود« نه فقط ش�اهدان داخلي که ش�اهد 
خارج�ي ه�م از چي�ن رس�يده و آن را رد کرد. 
 روز گذشته فعالان اقتصادي اتاق بازرگاني و رئيس 
اتاق بازرگاني چين به اتفاق برخلاف رئيس جمهور 
كش��ورمان بر محدوديت هاي بانكي در مراودات 

مالي و پولي تأكيد كردند. 
 رئيس اتاق بازرگاني چين در واكنش به س��خنان 
ديروز حس��ن روحاني كه گفته ب��ود، تحريم هاي 
بانكي لغو شده است، از برقراري ارتباط بانكي ايران 
منحصراً با يكي دو بانك دنيا خبر داد و گفت: ما هنوز 
منتظر خبر خوش لغو تحريم هاي بانكي هس��تيم. 
نايب رئيس اتاق مشترك ايران و چين با بيان اينكه 
هنوز تحريم ها برداشته نش��ده است و كشور تحت 
تأثير تحريم ها قرار دارد، گفت: زماني مي توان گفت 
تحريم ها برداشته شده كه روابط بانكي تجار ايراني با 

شركت هاي خارجي به صورت روان انجام شود. 
اين در حالي است كه حسن روحاني رئيس جمهور 
در نشس��ت خبري دو روز پيش گفته بود:»من به 
ملت ايران مي گويم كه همه تحريم هاي هس��ته اي 
بعد از اجرايي ش��دن برج��ام در 27 دي ماه س��ال 
گذشته برداشته ش��د. امروز در نفت و گاز تحريمي 
نداري��م، در حمل و نق��ل، بيمه و مس��ائل بانكي با 
دولت ها و بانك هاي بزرگ دني��ا رابطه عالي داريم، 
البته بانك هايي كه س��هام خصوص��ي دارند گاهي 

احتياط هاي بيش از حدي انجام مي دهند.«
اظهارات روز گذشته در نشست همكاري هاي اتاق 
بازرگاني ايران و چين از منظ��ري ديگر نيز قابل 
تأمل اس��ت و آن در دس��ترس نبودن درآمدهاي 
نفتي است كه روز گذشته از سوي رئيس جمهور به 
عنوان اقتصاد مقاومتي مطرح شد. در واقع محدود 
بودن مبادلات بانكي با كش��ور در مس��ير برجام 
مي تواند به نوعي قرارداد تهاتر نفت هاي اضافه با 
كالاها و خدماتي باشد كه طرف هاي مذاكره غربي 
به ما تحميل مي كنند و اين طور به نظر مي رسد كه 
هزينه كرد نفت هايي كه سهم ما را در بازار زيادتر 
كرده مطابق آنچه آنها تمايل دارند، اس��ت. خريد 
هواپيما با قرارداد محرمانه يا اجبار خودروسازان 
ايراني كه مجبور به همكاري با چند برند اروپايي 
هستند، مي تواند نشانه هايي باشد از اين ادعا كه 

مسئولان بايد درباره آن شفاف سازي كنند. 
   چين هم منتظر لغ�و تحریم هاي بانکي 

ایران 
وانگ يان گئو رئيس ات��اق بازرگاني بين المللي 
چين در حاشيه نشست همكاري اتاق بازرگاني 
ايران و چين گفته بود: تب��ادلات بانكي اهميت 
بالايي در گسترش سرمايه گذاري تجار چيني در 
ايران دارد. به هر حال وقتي سرمايه گذار خارجي 
نيازمند انتقال ارز باش��د ولي كانال هاي ورود ارز 
به يك كشور بس��ته يا در انحصار يك صندوق يا 
بانك خارجي باشد، همين امر محدوديت هايي 

را ايجاد مي كند. 
وانگ ي��ان گئو افزوده اس��ت: اگر آق��اي روحاني 
بتوانند در اين مس��ير بهتر عمل كنند و س��رعت 
عمل بيشتري داشته باشند، به طور حتم همكاري 
تجار ايران و چين تس��هيل و س��رمايه گذاري در 
ايران افزايش خواهد ياف��ت. رئيس اتاق بازرگاني 
بين المللي چين خاطرنشان كرد: ما منتظر هستيم 
تا اين خبر خوب به ما هم اعلام و مشكلات بانكي 
برطرف شود. اما اين تنها شاهد مشكلات بانكي ما با 
بانك هاي ديگر جهان به خصوص بانك هاي معتبر 
نيست زيرا برخي فعالان بازرگاني در گفت وگو با 
خبرنگار »جوان« نيز همين موضوع را تأييد كردند 
اما از ترس اينكه مورد غضب دولتمردان قرار نگيرند 

كمتر به اين موضوع اشاره دارند. 
   تحریم هاي بانکي ایران هنوز لغو نش�ده 

است
مجيدرضا حريري فعال اقتصادي نيز در نشست 
مش��ترك اتاق بازرگان��ي چين و اي��ران كه براي 
گسترش همكاري بخش خصوصي اين دو كشور 
برگزار شده است، اظهار داشته: بايد اعلام كنم با 
تلاش هاي صورت گرفته ميان اتاق هاي بازرگاني 
ايران و كشورهاي مختلف به زودي هر ماه شاهد 

برگزاري اين گونه جلسات خواهيم بود. 
حريري ب��ا اعلام اينكه در دو س��ال اخي��ر روابط 
تجاري اي��ران و چين تحت تأثي��ر كاهش قيمت 
نفت بوده اس��ت، تصريح كرد: متأس��فانه بخش 

زيادي از تعاملات دو كشور در فعاليت هاي نفتي 
و محصولات وابس��ته به اين حوزه بوده است، به 
نحوي كه در مقطعي كه قيمت نفت بالا بود سطح 
تجارت دو كش��ور به 52 ميليارد دلار رسيد اما با 
كاهش قيمت نفت اين ميزان به 32 ميليارد دلار 
رس��يد، به همين منظور باي��د در آينده تعاملات 
تجاري دو كشور خارج از فروش مواد خام نفتي و 

فرآورده هاي آن باشد. 
وي با بيان اينكه هنوز تحريم ها برداشته نشده است 
و كشور تحت تأثير تحريم ها قرار دارد، گفت: زماني 
مي توان گفت تحريم ها برداش��ته شده كه روابط 
بانكي تجار ايراني با شركت هاي خارجي به صورت 

روان انجام شود. 
نايب رئيس اتاق مش��ترك ايران و چين در ادامه 
با اعلام اينكه در زمان تحريم چين به ايران براي 
دور زدن تحريم ها خيلي كمك كرد، اظهار داشت: 
ما اين همكاري ه��ا را اصلًا فرام��وش نمي كنيم، 
متأس��فانه بعد از امضاي توافقات هس��ته اي اين 
ديدگاه در ايران و چين به وج��ود آمد كه اولويت 
تجاري م��ا در آينده كش��ورهاي اروپاي��ي بوده و 
خواستار همكاري با چيني ها نيستيم كه بايد بگويم 
اين تصور اشتباه است. اقتصاد ايران و چين ناگزير 

به همكاري با همديگر هستند. 
نايب رئيس اتاق مش��ترك ايران و چين در ادامه 
صحبت هاي خود خطاب به رئيس اتاق بازرگاني 
چين و همراهان او گفت: اقتص��اد ايران داراي دو 
معضل است؛ نخس��ت اينكه نرخ رشد پايين بوده 
و تعداد زيادي بيكار تحصيلك��رده در ايران وجود 
دارد، قطعاً ايران ترجي��ح مي دهد اگر مي خواهد 
يك دلار معامله كند اين يك دلار به تقويت توليد 
داخل اختصاص يابد و صرف نيروي انساني شود. 
سياست رسمي ايران به هيچ عنوان خريد كالاي 
ساخته شده نه از چين و نه از كشورهاي ديگر است. 
ما اولويت خود را توليد در ايران توسط نيروي ايراني 
قرار داده ايم. ما نمي خواهيم فضا به سمتي رود كه 
كالاهاي چيني به وفور وارد كشور شود و از طرف 

ديگر نيروي انساني بيكار داشته باشيم. 
حريري تصريح كرد: باي��د در دور جديد تعاملات 
خود با شركت هاي خارجي و به ويژه چين اولويت 
را به انتقال تكنولوژي، ماشين آلات و حتي مديريت 
توليد قرار دهيم تا بهترين كالا در ايران توسط ايراني 
توليد شود و نه تنها در بازار داخلي به فروش برسد 
بلكه امكان صادرات را نيز داشته باشد. وي با اشاره 
به اينكه در حال حاضر بخش دولتي ايران و چين 
با يكديگر همكاري ه��اي لازم را دارند، افزود: بايد 
بخش خصوصي دو كشور با گسترش همكاري ها 
مردم يكديگر را به همديگر وصل كنند. امروز وقتي 
كالاي چيني در سطح بازار به وفور پيدا مي شود، 
فرهنگ مردم نسبت به كالاهاي چيني  تغيير كرده 
و آن را عامل اساسي بيكاري جوانان مي دانند. بايد 

اين فرهنگ در ايران بهبود پيدا كند.

رئيس جمهور در حالي از رشد بخش فولاد سخن 
مي گوید که فعالان این صنعت از کاهش توليد و 
صادرات فولاد و محصولات فولادي خبر مي دهند 
و معتقدند کاهش ساخت و ساز در سال هاي اخير 
صنعت ف�ولاد را تحت الش�عاع ق�رار داده و به 
دليل بالا بودن قيمت تمام شده داخل، صادرات 
نيز رشد چشمگيري نداش�ته است. همچنين 
موجودي انبار ها نيز در س�ال ۹4، ۲4/۲ درصد 
و س�ال ۹5نيز ۳۱/۶ درصد رش�د یافته اس�ت. 
رئيس جمهور روز سه شنبه در يك نشست خبري 
بر آثار اجراي برج��ام در اقتصاد ايران س��عي كرد 
تصويري مثبت از اقتصاد پساتحريم ارائه دهد. وي 
از رونق صنعت فولاد در يك سال اخير سخن گفت 
و افزود: »سال گذشته همين موقع بنده مصاحبه اي 
انجام دادم و همه تلاش مي كرديم تا اجناسي كه در 
انبارها باقي مانده را چگونه به فروش برس��انيم. در 
برخي از كارخانه هاي بزرگ م��ا مانند فولاد آنقدر 
انبارها از كالا انباشته شده بودند كه ديگر جايي در 
انبارها وجود نداش��ت، اما الان ديگر فولاد جنسي 
ندارد كه بدهد، همه انبارها خالي شده است و حتي 
در شرايط امروز، فولاد نوبت هاي سه ماهه مي دهد، 
اين موضوع نشان مي دهد كس��اني كه مي گويند 
ركود و مدام مي گويند ما نمي بينيم، خب عينكي، 
چيزي اس��تفاده كنيد. بروند به همين فولاد نگاه 
كنند، بررسي كنند سال گذشته فولاد چه شرايطي 

داشت و امسال چه شرايطي دارد.«
از اين رو »جوان« چگونگ��ي وضعيت اين صنعت 
را در گفت و گو با فعالان اين صنعت بررس��ي كرد. 
مي گوين��د 85 درصد صنعت ف��ولاد دولتي و 15 
درص��د خصوصي اس��ت. كارخانج��ات دولتي كه 
همواره از حمايت هاي دولت ها برخوردار هستند، 
توليداتشان را با قيمت ارزان صادر و به قيمت گران 
به بازار داخل مي فروش��ند و تلاش مي كنند زيان 
حاصل از صادراتشان با فروش داخلي جبران كنند. 
سيدمحمد احراميان عضو انجمن فولاد و فعال اين 
صنعت مي گويد: ذوب آهن س��الانه ي��ك ميليارد 
دلار ض��رر مي دهد، ف��ولاد الياژي ي��ك كارخانه 
ورشكسته است، در اين كارخانه 4 ميليارد تومان 
سرمايه گذاري شده در حالي كه سالي يك ميليارد 

تومان نيز توليد و فروش ندارد، در بخش معدن نيز 
در پي ركود گسترده در كشور، طي سال هاي اخير 
120 معدن سنگ آهن تعطيل و 10 هزار نفر بيكار 
شدند كه 4 هزار و 600  نفر از تعديل نيروها در يك 

سال اخير صورت گرفته است. 
وي درگفت و گو با »ج��وان« مي افزايد: اينكه آقاي 
رئيس جمهور از رونق صنعت فولاد سخن مي گويد 
و آن را نشانه تحرك اقتصادي عنوان مي كند... بايد 
به استحضارشان برس��انم كه سال هاست به دليل 
كاهش ساخت و ساز و تعطيلي نس��بي پروژه هاي 
عمراني، ميانگين مصرف فولاد ايران بيشتر از 20 
درصد كاهش يافته و به تبع هم توليد كاهش يافته 
و هم اينكه به مدد ص��ادرات كارخانجات فولادي 
دولتي، جايي براي صادرات بخش خصوصي وجود 
ندارد. احراميان همچنين از رشد موجودي انبار ها 
در يك س��ال اخير خبر مي دهد و تأكيد مي كند: 
براساس گزارش مركز آمار ايران، تغيير در موجودي 
انبار كه يك متغير مهم در رونق ي��ا ركود خريد و 
فروش در بازار اس��ت، مي توان دريافت كه در اين 
مدت موجودي انبارها به ش��دت رشد كرده است، 
به طوري كه در س��ال 94، موجودي انبار ها 24/2 
درصد و سال 95، 31/6 درصد رشد داشته داشته و 

افزايش انبار كالا گوياي عدم رونق در بازار و انتقال 
كالاي توليدي به درون انبار است. 

   دبي�ر انجمن فولاد: ف�روش داخل کاهش 
یافته است

همچنين دبير انجمن فولاد نيز از تداوم ركود بر بازار 
فولاد و محصولات فولادي س��خن مي گويد. او نيز 
مانند ديگر فعالان اين صنعت از كاهش ساخت و ساز 
و توليد در يك سال اخير خبر مي دهد و مي گويد: 
دپوي كالاها به دليل كاهش تقاضا در بازار اس��ت، 
هر چند در چند ماه اخير ب��ه دليل افزايش قيمت 
جهاني ف��ولاد، صادرات كليد خ��ورده اما صادرات 
تمامي محصولات فولادي امكانپذير نيست و همه 
توليدكنندگان اين امكان را ندارند. خليفه سلطان 
از بحران در بازار ميلگ��رد خبر مي دهد و مي گويد: 
بازار ميلگرد به دليل نبود ساخت و ساز، به شدت با 
كسادي روبه رو شده و از آنجا كه كشورهاي همسايه 
همگي توليدكننده ميلگرد با قيمت پايين تر از ايران 

هستند، امكان صادرات نيز فراهم نيست. 
همچنين اخبار رسيده از توليد كنندگان اين صنعت 
نيز حكايت از تعطيلي چندين كارخانه فولاد، مانند 
فولاد آرين و... دارد كه به دليل انواع مش��كلات به 
وجود آمده در يك س��ال اخير تعطيل��ي و تعديل 

كارگران را به ادامه توليد ترجيح دادند. 
   وضعيت صنعت فولاد در 48 سال گذشته 

به این افتضاحي نبوده است 
عضو ديگر انجمن فولاد نيز معتقد است، دپوهاي 
ش��ركت هاي فولاد به قدري زياد شده كه به دليل 
عدم خريد يا كاملًا متوقف ش��ده اند يا مكان براي 
دپو ندارند يا اعتباري وجود ندارد كه بخواهند ادامه 
حيات بدهند. رضا شهرستاني، عضو انجمن فولاد 
در رابطه با وضعيت بازار ف��ولاد مي گويد: وضعيت 
بازار فولاد بس��يار بدتر از آن اس��ت كه حتي بتوان 
فكرش را هم كرد. به عنوان اولين توليدكننده فولاد 
در كشور، حتي پيش از ذوب آهن و به عنوان كسي 
كه بيشترين سابقه را در اين حوزه دارد، بايد بگويم 
كه طي اين 48 سال وضعيت نامناسب فعلي كه در 
بازار وجود دارد بي سابقه بوده و تا حالا چنين چيزي 
سابقه نداشته است. وي مي افزايد: چنانچه دولت به 
داد اين صنعت نرسد به حدي شرايط بد شده كه تا 
آخر امسال بعيد مي دانم توليدكننده ديگري باقي 
بماند، تنها بخش��ي كه بهتر كار مي كند و هنوز به 
مشكل اساسي برخورد نكرده، توليد تختال است 
اما در بخش هاي ديگر مانند نبشي، ناوداني، ميلگرد 
يا تيرآهن در مورد وضعيت تولي��د مي توان گفت 

اسفناك است. 
شهرستاني در واكنش به سخنان اخير رئيس جمهور 
پيرامون صنعت ف��ولاد مي گوي��د: اين صحبت ها 
صحت نداش��ته و ما با آن مخالفيم، در حال حاضر 
متأس��فانه تمام دپوهاي ش��ركت ها به قدري زياد 
شده اس��ت كه به دليل عدم خريد يا كاملًا متوقف 
ش��ده اند يا مكان براي دپو ندارند يا اعتباري وجود 
ندارد كه بخواهند ادامه حيات بدهند. وي تصريح 
مي كند: حتي من از هيئت مديره انجمن درخواست 
جلسه اضطراري داشتم تا به دليل وضعيت نابسامان 
صنعت نزد آقاي جهانگيري برويم و به ايشان بگوييم 
كه چنانچه سريعاً به داد اين صنعت نرسند مسلماً تا 

پايان سال اين صنعت از بين برود. 
عضو انجمن فولاد اظهار مي دارد: دولت تدبير در اين 
رابطه كاري نكرد و باز هم بايد گفت صد رحمت به 
دولت قبلي، ما توقع مان از آقاي روحاني بيان چنين 

صحبت هايي با وجود چنين وضعيتي نبود.

واکنش توليدکنندگان فولاد به صحبت هاي اخير رئيس جمهور در گفت وگو با »جوان« 

توليد كاهش و موجودي انبارها افزايش يافت
یك فعال اقتصادی:  وضعيت صنعت فولاد در 48 سال گذشته به این افتضاحي نبوده است

 فاضلي: سهم بخش خصوصي 
در برنامه ششم اندك است    

رئيس اتاق اصناف ایران اعلام کرد: حل مشکل بيکاري، فقر و موانع 
توسعه کشور در گرو حمایت جدي از بنگاه هاي کوچك و متوسط است. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني اتاق اصناف ايران، علي فاضلي در دومين 
همايش چشم انداز كسب و كار و كارآفريني در افق 1404 با اشاره به 
وجود 3 ميليون بنگاه صنفي توليدي كوچك و متوسط در كشور گفت: 
اصناف با داشتن 17/5 درصد سهم در توليد ناخالص داخلي كشور هنوز 
در برنامه هاي توسعه جايگاهي ندارند. وي افزود: دو برنامه پنج ساله از 
سند چشم انداز 1404 كشور به پايان رسيد اما بخش خصوصي مورد 
توجه جدي قرار نگرفت و حتي در برنامه شش��م توسعه نيز به ارتقاي 

جايگاه بخش خصوصي در نظام اقتصادي كشور توجه نشده است. 
فاضلي همچنين بخش خدمات و بازرگاني را حائز اهميت خواند و گفت: 
سهم بخش خدمات نيز در نظام اقتصادي كشور بسيار اندك است، هر 
چند شعار حمايت از توليد مي دهيم اما بايد بدانيم توليد، بدون بها دادن 

به بخش خدمات و بازرگاني رشد و توسعه پيدا نمي كند. 
وي رونق كسب و كار را با سپردن كار مردم به مردم قابل تحقق دانست 
و افزود: هنوز بيش از 2 هزار قوانين و دستورالعمل در ساختار اقتصادي 

ايران وجود دارد كه اصناف هم 58 درصد سهم از آن دارند. 
رئيس اتاق اصناف ايران تأكيد كرد: براي رونق كسب و كار نبايد به شعار 
اكتفا كرد بلكه بايد مجلس س��هم بخش خصوصي واقعي اقتصاد را در 
برنامه ششم توسعه افزايش دهد. تقاضايم از مجلس شوراي اسلامي، 
بازنگري در برنامه ششم براي بالا بردن سهم بخش خصوصي است كه به 
اعتقاد من يك ضرورت است. فاضلي به موضوع سهم بهره وري در رشد 
اقتصادي نيز اشاره كرد و با انتقاد از پايين بودن سهم بهره وري در نظام 
اقتصادي كشور گفت: در اهداف برنامه چش��م انداز، دستيابي به رشد 
اقتصادي سالانه 8 درصد پيش بيني شد كه سهم بهره وري از آن 2/5 

درصد بود اما متأسفانه تنها نيم درصد محقق شده است. 
فاضلي به موضوع قاچاق نيز اشاره كرد و گفت: با وجود قاچاق سالانه 
حدود 17 ميليارد دلاري در كش��ور، بخش خصوصي نمي تواند نفس 
بكش��د كه برخورد با اين معض��لات بحث حاكميتي اس��ت و بخش 

خصوصي در اين موارد جاي ورود ندارد.

مهران ابراهيميان
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